
 
 

Plné znění zprávy  1 

© 2018 NEWTON Media, a.s. 
www.newtonmedia.cz 

Poslanecké návrhy týkající se mateřské a rodičovské dovolené 
 

24.07.2018 07:50    ČRO Radiožurnál    Zpráva      
             

 
Jiří CHUM, moderátor 
-------------------- 
Vláda začne už brzy, za chvíli, projednávat mimo jiné dva poslanecké návrhy týkající se mateřské a rodičovské 
dovolené. Čeho se budou týkat, ví Marcela Hálová. 
 
Marcela HÁLOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
Dobré ráno. Zatímco jeden má přinést spíše jen formální změnu, ten druhý by mohl rodinám s dětmi finančně 
pomoct. Rodiče, kteří mají víc dětí brzo po sobě, by mohli dosáhnout na vyšší dávky. Jednorázově by dostali 
celý zbytek rodičovského příspěvku v případě, že se jim během doby jeho pobírání narodí další dítě. Podle 
statistik se jedná ročně o 10 tisíc rodin, kterým dočerpání rodičovského příspěvku unikne právě z tohoto důvodu. 
Ministerstvo práce a sociálních věcí s návrhem ale nesouhlasí. Rodičovský příspěvek je podle něj určený 
rodičům a počet dětí se nemá zohledňovat. Úřad poukazuje taky na dodatečné výdaje pro státní rozpočet 
převyšující půl miliardy korun ročně. No a tou formální změnou, kterou dnes budou poslanci projednávat, je 
přejmenování mateřské a rodičovské dovolené na mateřskou a rodičovskou péči. 
 
Jiří CHUM, moderátor 
-------------------- 
V Ranním Interview teď budu mluvit s akademickým ekonomem z instituce CERGE-EI Danielem Münichem. 
Dobrý den. 
 
Daniel MÜNICH, akademický ekonom, instituce CERGE-EI 
-------------------- 
Dobré ráno. 
 
Jiří CHUM, moderátor 
-------------------- 
Může podle vás rodinám doplacení toho rodičovského příspěvku výrazně finančně pomoct? 
 
Daniel MÜNICH, akademický ekonom, instituce CERGE-EI 
-------------------- 
Tak výrazně asi ne, ale jsou to dodatečné peníze. Na druhé straně ty peníze budou chybět jinde, jak je to úplně 
vždycky. 
 
Jiří CHUM, moderátor 
-------------------- 
Pravda. Podle propočtů by mělo státní kasu vyjít doplacení do celkové výše rodičovského příspěvku na asi půl 
miliardy korun ročně. Je to v porovnání s dalšími výdaji státu moc nebo jde o přiměřenou částku, kterou 
rozpočet ustojí? 
 
Daniel MÜNICH, akademický ekonom, instituce CERGE-EI 
-------------------- 
To je vždycky o tom, k čemu to srovnáváte, takže když to srovnáme k celkovému objemu výdajů na rodičovský 
příspěvek, tak to bude relativně zanedbatelná částka. Pokud to srovnáme například s přídavky na děti, které 
jsou zaměřeny na nejchudší rodiče s dětma, tak to je částka už poměrně vysoká, takže musíme si vždycky 
uvážit o tom, co za co. Co za ty peníze vlastně dostaneme, nebo co ty rodiny z těch peněz potom mají, jestli to 
je prostě jenom přilepšení, anebo jestli je to skutečně pomoc v nějaké zásadní sociální situaci. Což není. 
 
Jiří CHUM, moderátor 
-------------------- 
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No, vláda nejspíš návrh nepodpoří. Je to podle vás z ekonomického pohledu tedy správný krok? 
 
Daniel MÜNICH, akademický ekonom, instituce CERGE-EI 
-------------------- 
Z ekonomického pohledu by to byl správný krok, protože podpora rodin s dětmi v České republice je na solidní 
úrovni, ale je extrémně způsobem zaměřená právě na tento způsob podpory, to znamená dávání přímo peněz 
do rukou rodičů, zatímco nám chybí jiná podpora výrazně a to je podpora služeb pro rodiče s dětmi. 
 
Jiří CHUM, moderátor 
-------------------- 
S návrhem nesouhlasí ani ministerstvo práce a sociálních věcí. Rodičovský příspěvek je určený rodičům a počet 
dětí zohledňovat podle těchto institucí nemá. Napadá vás tedy nějaká možnost, jak rodinám kompenzovat ušlé 
peníze jiným způsobem? 
 
Daniel MÜNICH, akademický ekonom, instituce CERGE-EI 
-------------------- 
To určitě. Máme tady špatně nastavený systém přímého zdanění, to znamená daně z příjmů a odvodů toho 
druhého doma, který se musí starat o děti, takže tam by stálo za to to vhodným způsobem snížit a už jsem říkal, 
kompenzovat to navýšením veřejných dostupných levných služeb pro rodiče s dětmi, aneb předškolní zařízení 
předškolní výchovy a péče. 
 
Jiří CHUM, moderátor 
-------------------- 
Pojďme k tomu druhému návrhu, k tomu formálnímu, a to, aby slovo dovolená zmizelo ze spojení mateřská a 
rodičovská dovolená, namísto toho, jak jsme řekli, by šlo o péči. Změnila by změna názvu něco konkrétního? 
 
Daniel MÜNICH, akademický ekonom, instituce CERGE-EI 
-------------------- 
Tak tahle otázka je spíše pro filologa, který se zabývá jazykem nebo psychologa, který se zabývá pocity, pocity 
lidí. Je to hlavně o pocitech, o nějakém vnímání toho proč, jaký smysl této dávky je. Řada lidí, ne všichni, 
samozřejmě považují péči o děti a starost v domácnosti jako něco úplně jiného než dovolená, takže je to irituje a 
to zřejmě motivovalo poslance, aby dali tento návrh. Ekonom k tomu nemá moc co říct. 
 
Jiří CHUM, moderátor 
-------------------- 
Ministr práce a sociálních věcí ještě před tím odchodem sliboval, že by přes léto připravil seniorský a prorodinný 
balíček. Rodičovský příspěvek by se měl podle něj zvýšit z 220 tisíc korun na 300 tisíc. Tohle ukazuje třeba na 
více prorodinné směřování nové vlády hnutí ANO a ČSSD? Jak to vidíte? 
 
Daniel MÜNICH, akademický ekonom, instituce CERGE-EI 
-------------------- 
Víte, ono se snadno řekne prorodinný, rodinná politika, ale vždycky je třeba uvážit, proč se to vlastně dělá. V 
tom předkládacím materiálu je napsáno, že jeden z důvodů zvýšení rodičovského příspěvku je podpořit 
porodnost. Ale to je přesně cesta, která nefunguje, protože lidé nemají děti, většina lidí kvůli penězům, ale 
nemají děti kvůli tomu, že není dostatek služeb pro rodiče s dětmi, takže jde o to, kterým směrem ta podpora 
rodin s dětmi směřuje. Není to vůbec jedno. 
 
Jiří CHUM, moderátor 
-------------------- 
Myslí si akademický ekonom z instituce CERGE-EI Daniel Münich. Děkuju vám za váš čas, na shledanou. 
 
Daniel MÜNICH, akademický ekonom, instituce CERGE-EI 
-------------------- 
Na shledanou. 
 
 
 


